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عطا پناهی از تجربه تهیه کنندگی »پرویز خان« به »ایران« گفت

سعید پورصمیمی؛ بازیگری منضبط، خوش اخلاق و همراه

حضـــور محمـــود کلاری در چهـــل و 
دومین جشـــنواره فیلم فجـــر، از این 
منظـــر حائـــز اهمیـــت اســـت کـــه در 
ســـالی که اغلب چهره های هم نســـل 
قالـــب  در  کلاری  دارنـــد،  غیبـــت  او 
کارگردان بـــه فضای رقابتی جشـــنواره 
پـــا گذاشـــته اســـت. محمـــود کلاری از 
نســـل ســـینماگرانی اســـت کـــه پس از 
پیروزی انقلاب اســـلامی، فعالیتشـــان 
ج  را شـــروع کردنـــد، او در کنـــار تـــور
منصـــوری و علیرضـــا زرین دســـت، در 
فضایـــی که ســـینمای پـــس از انقلاب 
بـــه وجـــود آورده بـــود، درخشـــیدند و 
به ســـتاره تبدیل شـــدند. در سینمای 
ضد ســـتاره نخســـتین ســـال های پس 

از انقـــلاب، کارگردانـــان و عوامـــل فنی 
بویژه فیلمبرداران به شـــهرت رسیدند.

کلاری فرصـــت همکاری بـــا کارگردانان 
شـــاخص هـــر دوره را بـــه دســـت آورده 
اســـت. از داریوش مهرجویی )ســـارا( و 
مســـعود کیمیایی )ســـرب( تـــا ابراهیم 
حاتمی کیـــا )از کرخه تـــا راین( و مهدی 
فخیـــم زاده )همســـر(. او فیلمبـــرداری 
اســـت که نـــوع نـــگاه و ســـبک کارش، 
بـــه آثـــار تجـــاری هـــم وزن و زیبایـــی 
می دهد و تنهـــا متخصـــص پروژه های 
هنری و دشـــوار نیســـت. »همســـر« به 
عنوان یک کمدی ســـرحال خانوادگی، 
»بادیگارد« یک اکشـــن سیاسی، »برف 
روی کاج هـــا« کـــه فیلمبـــرداری ســـیاه 

 »نوروز« فیلمی با فرم و 
ساختاری متفاوت و رئالیسم 
جادویی درباره نوروز، آیین و 

رسوم، افسانه ها و اساطیر 
نوروزی است. ایده ساخت این 
اثر از کجا می آید؟ چرا به سراغ 

عید نوروز رفتید؟ 
زمانـــی کـــه دختـــرم جانـــا یک ســـال و 
نیمـــش بـــود و مـــن در تدارک ســـاخت 
 » نی یو ر ســـتا پا « یی  ســـینما فیلـــم 
بـــودم، متوجه شـــدم کـــه او به جشـــن 
موضوعـــات  و  بابانوئـــل  کریســـمس، 
پیرامـــون و محصـــولات فرهنگـــی که در 
راســـتای آن تولیـــد شـــده اســـت، توجه 
می کنـــد، علاقه منـــد پیگیری آنهاســـت 
و ســـؤالات زیـــادی در ذهنـــش ایجـــاد 
کرده اســـت. اولین ســـؤالی که در ذهنم 
ایجـــاد شـــد، ایـــن بـــود کـــه عید نـــوروز 
چگونه می تـــوان با نســـل های مختلف 
ارتبـــاط برقرار کند؟ پس از جســـت و جو 
و ســـؤال کردن از افراد زیادی در ســـنین 
مختلـــف متوجـــه شـــدم چقـــدر درباره 
نوروز کم کاری و به این جشـــن باستانی، 
قصه هـــا و افســـانه های ارزشـــمندی که 
دارد و همچنین دوازده کشـــور در دنیا آن 
را جشـــن می گیرنـــد، بی توجهی شـــده 
اســـت. پـــس تصمیـــم گرفتـــم در فیلم 

جدیدم بـــه آیین »نـــوروز« بپـــردازم. 
 علی نصیریان و شبنم مقدمی 

در کنار دیگر بازیگران این اثر 
که هنرمندان شناخته شده ای 
هستند، ایفای نقش کردند. 

چگونه به این ترکیب رسیدید؟ 
چون عموماً بازیگرانی گزیده کار 

هستند و در هر پروژه ای حاضر 
نمی شوند. 

 اســـتاد نصیریان به عنوان پیشکســـوت 
پرُافتخـــار و ماندگار هنـــر و فرهنگ ایران 
زمیـــن، دل در گـــرو آیین های باســـتانی 
و فرهنگـــی این آب و خاک دارد. ایشـــان 
عُمر خود را در راســـتای اعتلای فرهنگ 
و هنـــر این ســـرزمین صرف کرده اســـت 

و واقعـــاً چه کســـی جز این اســـتاد بزرگ 
شایســـته بود تـــا نقش اســـطوره ای عمو 
نـــوروز را در ایـــن فیلم بـــازی کند؟ خانم 
شـــبنم مقدمی هم به دلیـــل دغدغه ای 
کـــه همـــواره دربـــاره موضوعـــات ملی و 
فرهنگـــی بویـــژه موضـــوع فیلـــم یعنی 
نـــوروز داشـــته و دارد، فیلمنامـــه مـــا را 
مطالعه کرد و پس از جلســـات متعدد و 
تبادل نظـــر، نقش را پذیرفت. به طور کل 
این انتخاب ها باعـــث افتخار من و همه 
عوامل فیلم اســـت. همه بازیگران فیلم 
»نوروز« از بزرگان هنر این کشـــور هستند 
که بـــا حضـــور در ایـــن فیلـــم، حمایت 
خـــود را از فرهنگ و آیین های باســـتانی 

و فرهنگی ایـــران زمین نشـــان دادند. 
 نوروز چه تفاوتی با دیگر آثارتان 

به لحاظ مضمون و محتوا و فضای 
خلق شده دارد؟ ساخت این اثر 

چه تجربه ای را برایتان رقم زد؟ 
 فیلم ســـینمایی »نوروز« بـــه چند دلیل 
فیلـــم مهمی اســـت؛ اول اینکـــه خوراک 
فرهنگـــی مناســـب در ژانـــر کـــودک و 
خانـــواده روز به روز کمتر شـــده اســـت. 
دوم اینکـــه ایـــن خـــوراک فرهنگـــی بـــا 
پرداختن به یکـــی از مهم ترین آیین های 
باســـتانی ما همراه شده اســـت. آنچه در 
بالا گفتم شـــاید به نظـــر تبلیغ این فیلم 
باشـــد امـــا صادقانه بـــه شـــما می گویم 
کـــه تمام تـــلاش خـــود را برای ســـاخت 
اثری کـــرده ام کـــه در این روزهـــای فقیر 
بـــه لحـــاظ پاسداشـــت آیین هـــا اثـــری 
مانـــدگار شـــود؛ اثری که تـــلاش می کند 
نشـــان دهد ما نیـــز در ســـاخت آیینی و 
باستانی همچون آثار کریسمسی حرفی 
بـــرای گفتن داریم و شـــکل قصه پردازی، 
فـــرم، اســـتفاده از جلوه هـــای بصـــری، 
موســـیقی و... می توانـــد متضمـــن این 
اتفاق باشـــد. مـــا هیـــچ فیلمـــی درباره 
نوروز نداریم اگرچه ممکن اســـت آثاری 
وجود داشـــته باشـــند که در آنها گریزی 
به آیین نوروز زده شـــده باشـــد اما اینکه 
یک فیلم براســـاس فلسفه نوروز ساخته 

فرهنگـــی/ فیلم ســـینمایی »پرویز خان« 
با بـــازی ســـعید پورصمیمـــی و کارگردانی 
علـــی ثقفی از جملـــه آثـــار چهل ودومین 
جشـــنواره فیلم فجر اســـت که با بازخورد 
خوب منتقـــدان ومخاطبان همـــراه بود. 
این فیلـــم از معـــدود آثار موفق ســـاخته 
شـــده در فیلم هـــای ورزشـــی ســـینمای 
ایـــران اســـت. »پرویـــز خـــان« کـــه در 9 
بخش شـــامل جلوه های بصری، طراحی 
صحنـــه، تدویـــن، نقش اول مرد )ســـعید 
پورصمیمی(، فیلمنامـــه، کارگردانی اول، 
بهتریـــن کارگردانـــی بخـــش مســـابقه و 
بهترین فیلـــم کاندیدای دریافـــت جایزه 

شـــد درباره پرویـــز دهداری اســـت. 
عطـــا پناهـــی تهیه کننـــده فیلم ســـینمایی 
»پرویـــز خان« دربـــاره شـــکل گیری ایده این 
فیلـــم و مرحلـــه طرح تـــا تولید بـــه »ایران« 

گفـــت: »مـــا در اســـتودیوی بادبـــان بعد از 
ســـاخت فیلـــم ســـینمایی »منصـــور« فکر 
کردیم شاید بهتر اســـت در این ژانر به سراغ 
قهرمانانی برویم که تاکنون درباره شان کاری 
نشـــده و ویژگی هـــای دراماتیـــک و ظرفیت 
زیادی برای تبدیل شـــدن به فیلم سینمایی 
دارنـــد، بعـــد از »منصـــور« پرویز دهـــداری را 
انتخـــاب کردیم و پژوهش اولیـــه ای انجام و 
بـــا ســـازمان اوج مطرح شـــد.« او افزود: »با 
بررسی پیشینه کاری علی ثقفی، او را برای 
کارگردانـــی کار انتخاب کـــردم، آقای ثقفی 
نیز پژوهـــش مفصلی را انجـــام داد، همه 
کتـــب و روزنامه هـــای ورزشـــی و مصاحبه 
با همدوره ای و شـــاگردان ایشـــان را مرور 
کـــرد و با مســـئولان دولتـــی کـــه آن زمان 
ســـمت داشـــتند هم صحبت کرد. بعد از 
انجام تحقیـــق وارد فاز فیلمنامه نویســـی 

و ســـفید درخشـــانش، بـــه یادماندنی 
اســـت و »درخت گلابی« با رنگ آمیزی 
شـــاعرانه اش، تنهـــا بخشـــی از ایـــن 
تنوع و اســـتادی را نمایـــش می دهند. 
کلاری در کارش، تنـــوع و تجربه گرایی 
دارد و خـــود را محصـــور فـــرم یا فضای 
خاصـــی نمی کند، حتـــی همکاری اش 
بـــا بـــزرگان ســـینما باعث نمی شـــود 
محتاط باشـــد و تجربه کردن با نســـل 
تـــازه را از دســـت بدهد.همـــان طـــور 
کـــه همیشـــه در شـــخصیتش نوعـــی 
شـــوخ طبعی، طنازی و جوانی هست، 
در کارنامـــه اش هـــم می تـــوان روح 
پرشـــور یـــک هنرمند همیشـــه نوجو و 

جـــوان را به نظاره نشســـت.

کلاری بـــه عنـــوان کارگـــردان، چندان 
پرکار نیســـت و تـــا به حال ســـه فیلم 
ســـاخته کـــه دو تجربـــه اول، بازتاب و 
انعـــکاس زیـــادی نداشـــته و همچنان 
بـــر وجـــه  او  شـــخصیت فیلمبـــردار 
فیلمسازی اش ســـایه انداخته است.

او در چهـــل و دومین جشـــنواره فیلم 
فجـــر، بـــا »تابســـتان همـــان ســـال« 
غ حضـــور  در بخـــش ســـودای ســـیمر
دارد، فیلمـــی پربازیگـــر که  داســـتانی 
ا  ر ی  ر کلا فیلـــم   . رد ا د دگـــی  ا خانو
علـــی اوجـــی تهیه کـــرده که بـــا وجود 
پـــرکاری اش در ســـینمای ایـــران، در 
ســـال های اخیر، فیلم شاخص و اثری 
ویـــژه در کارنامه اش نمی توان ســـراغ 

گرفـــت. در میـــان بازیگـــران فیلم، به 
نســـیم ادبی بازیگر خـــوب تئاتر و علی 
شـــادمان کـــه در ایـــن روزهـــا، یکی از 
بهترین بازیگران جوان ســـینما و تئاتر 
اســـت، می تـــوان اشـــاره کرد.محمود 
کلاری در این فیلم با پســـرش کوهیار 
به عنـــوان فیلمبردار همـــکاری کرده، 
کوهیار از نســـل فیلمبـــرداران جدید 
سینمای ایران اســـت که امید فراوانی 

به آینـــده او وجـــود دارد.
کلاری در کنار کارگردانی و فیلمبرداری، 
گاهـــی مقابـــل دوربیـــن رفتـــه، ظاهر 
 ، نیکـــش ژ فتو ه  چهـــر و  ب  ا جـــذ
می توانســـت از او یک ســـتاره بســـازد، 
امـــا بـــه نظـــر می رســـد کلاری ترجیح 

مـــی داده بازیگـــری را در لانگ شـــات 
بـــه نظـــاره بنشـــیند. حضـــور اندکش 
در »بانـــو« )داریـــوش مهرجویـــی( یـــا 
نقشـــش در »بمـــب یـــک عاشـــقانه« 
اســـت،  دلپذیـــر  معـــادی(  )پیمـــان 
البته بیشـــتر از همـــه اینهـــا بازی اش 
در »کارگـــران مشـــغول کارنـــد« )مانی 
حقیقـــی(  که نقش مردی میانســـال و 

جـــذاب را بـــازی کرده اســـت.
باورش ســـخت اســـت کـــه کلاری 70 
ســـالگی را پشـــت سر گذاشـــته است، 
روحیـــه او، ســـرزندگی و اشـــتیاق بـــه 
حرفـــه را تداعی می کند و این شـــاید، 
مهم ترین وجه شـــخصیت هنری این 

فیلمبـــردار و کارگردان باشـــد.

هـــر بـــار که بـــه چشـــمان دختـــرم نگاه 
کردم دلـــم برای تـــک تک کـــودکان این 
ســـرزمین می تپـــد. من تلاش کـــردم به 
رغم همه ســـختی های معیشتی، نادیده 
گرفته شـــدن ها و مشـــکلات دیگـــر این 
مســـیر را ادامه دهم. هر بـــار که هر کدام 
از فیلم هایم ســـاخته و مورد تجلیل قرار 
گرفـــت، آغوش هایـــی بـــرای حمایت از 
فیلم های بعدی ام به رویم گشـــوده شـــد 
امـــا چه حیف کـــه این آغوش هـــا پس از 
چندی شـــاید براســـاس روابط به سمت 

دیگـــری چرخید. 
 از چالش های ساخت تازه ترین 

اثر خود برایمان بگویید؟ 
من از پنج ســـال پیش، پـــس از طراحی 
قصـــه »نـــوروز« بـــه دنبـــال شـــخص یـــا 
ســـازمانی بودم که بـــا درک اهمیت این 
داســـتان حاضـــر بـــه ســـرمایه گذاری در 
فیلم »نـــوروز« شـــود. در تمـــام این پنج 
ســـال قصه مان را رها نکردم و جلســـات 
متعـــددی را برگزار کـــردم. اینکه چنین 
قصه ای با چنین اهمیتی در ســـطح ملی 
و بین المللـــی پنـــج ســـال معطل جذب 
ســـرمایه گذار باشـــد، بیـــش از چالـــش 
یـــک درد عمیـــق را بـــرای مـــا بـــه وجود 
آورد. طبیعتـــاً در بخش تولیـــد نیز دچار 
چالش هایی بودیم کـــه دلیل اصلی اش 

بخـــش  صددرصـــدی  ســـرمایه گذاری 
خصوصـــی و نبـــود حمایـــت نهادهـــای 
متولـــی فرهنگ جامعه در این فیلم بود. 
 شما کار خود را از این ژانر شروع 

کردید و ۵ سال پیش در گفت و گو 
با یکی از رسانه ها اعلام کردید 

که دوست ندارم به عقب برگردم 
و دوباره یک »پاستاریونی« دیگر 
بسازم، چون آن فیلم یک سقف 
مخاطب داشت که به آن رسید 

اما من دوست دارم به سقف 
بیشتری از مخاطبان فکر کنم به 
همین دلیل دنبال ساخت آثاری 

هستم که بتواند با آثار جهانی 
رقابت کند. آیا »نوروز« چنین 

قابلیتی دارد؟ 
مـــن بـــه هیـــچ وجـــه در فیلمســـازی به 
دنبـــال تکـــرار خـــود نبـــوده و نیســـتم و 
همیشه ســـعی کردم در آثار مختلفی که 
ســـاختم این حقیقت را اثبـــات کردم اما 
معتقدم در این مســـیر باید به مخاطبان 
بیشـــتر و بدون مرز فکـــر کنم، در نتیجه 
خـــودم را در جذب مخاطب بـــرای آثارم 
محـــدود بـــه جغرافیـــای خاصـــی ندانم 
کـــه در این راســـتا قصه »نـــوروز« بهترین 
اتفـــاق بـــود کـــه ۱۲ کشـــور رســـماً آن را 
جشـــن می گیرند و در برخـــی از مناطق 

کشـــورهای دیگر نیـــز این جشـــن آیینی 
شـــناخته شـــده و قابـــل احترام اســـت. 
البتـــه مراحل پخش بین الملل این گونه 
آثار پیچیدگی های فراوانـــی وجود دارد و 
یکـــی از حلقه های مفقـــوده این اهداف 

به شـــمار می رود. 
 کودکان امروزی به نسبت 

کودکان دوران گذشته 
تفاوت های بسیاری دارند و 

بعضی ها حتی جلوتر از سنشان 
هستند. این کودکان سواد 

رسانه ای خوبی دارند و می توانند 
خوب را از بد تمیز دهند. شما 

برای اینکه بتوانید این کودکان 
را در »نوروز« جذب کنید چه 

تمهیداتی اندیشیدید؟ 
من در فیلم »نوروز« بـــه تمام مؤلفه هایی 
که یک اثر می بایســـت در جذب مخاطب 
خانواده که کودکان را نیز شـــامل می شود، 
فکر کرده ام و امیدوارم تماشـــاگران پس از 
نمایش نوروز راضی ســـالن های ســـینما را 

ترک کنند. 
 درباره برخی از فیلم های ژانر 
کودک که در سال های اخیر 

ساخته می شود، شائبه هایی 
مطرح می شود و عده ای 

می گویند که این فیلم ها مشابه 

شـــدیم و بارهـــا و بارها بازنویســـی شـــد، 
هر بار بـــه نکات جدیدی می رســـیدیم تا 
در نهایت به فیلمنامه فعلی رســـیدیم.« 
پناهی دربـــاره مقطـــع زمانـــی فیلمنامه 
گفـــت: »»پرویز خـــان« برشـــی از مهر تا 
اســـفند ســـال ۶۵ را در ارتبـــاط بـــا پرویز 
دهداری بازیکن و مربی ســـابق تیم ملی 
روایـــت می کنـــد و قصه هـــای آن کاملاً بر 
مبنـــای واقعیت اســـت؛ حتـــی بعضی از 
دیالوگ هـــای کاراکترها مبنای واقعی دارد 

و مســـتند است.«
او درباره اســـتفاده از اسم مستعار برای ۱4 
بازیکن مســـتعفی آن دوران توضیح داد: 
»کاراکترهایـــی که تیم جدیـــد دهداری را 
تشـــکیل می دهنـــد همه واقعـــی و دارای 
سرگذشـــت های مســـتند هســـتند امـــا 
در مـــورد کاراکترهایـــی کـــه روبـــه روی او 

می ایستند، تغییراتی روی نام ها داده ایم 
تا به نفع درام باشـــد و آنها با اســـم واقعی 
خود در فیلم مطرح نشـــوند. شـــاید اگر 
به اســـامی اشـــاره می کردیم فیلـــم دچار 
حاشـــیه می شـــد و جنجال به پا می کرد، 
می خواســـتیم بیشـــتر به زیســـت پرویز 
دهـــداری نگاه کنیم و اینکـــه او به عنوان 
فـــردی ســـختکوش چطـــور در لحظات 

ســـخت تصمیم گرفته اســـت.«
ایـــن تهیه کننده دربـــاره انتخاب ســـعید 
پورصمیمی بـــرای ایفای نقـــش دهداری 
عنوان کـــرد: »حضور ســـعید پورصمیمی 
در این فیلم بســـیار درخشـــان اســـت اما 
از بیـــن گزینه هایـــی کـــه داشـــتیم برای 
رســـیدن به کاراکتر دهداری بایـــد بازیگر 
توانمنـــدی را انتخاب می کردیم که بتواند 
بیننده را با خود همراه کند، این شانســـی 

بـــرای ما بود کـــه وقتی آقـــای پورصمیمی 
فیلمنامـــه را خواندند، کمتر از دو روز بعد 
تمـــاس گرفتند و گفتند که نقـــش را ایفا 
می کننـــد، دربـــاره این نقش، ســـاعت ها 
صحبـــت کردیـــم و ایشـــان بارهـــا بـــرای 
دورخوانـــی و گفت و گـــو در پیش تولیـــد 
وقت گذاشـــتند و بیشـــتر از هر بازیگری 
در پیش تولیـــد به ایشـــان زحمت دادیم. 
آقـــای پورصمیمـــی حتـــی در بســـیاری از 
جزئیات بـــا طراح صحنه و لباس صحبت 
می کردنـــد و روی همه جزئیات وســـواس 
داشتند و حســـاس بودند. ایشـــان برای 
تـــک تک دیالوگ ها هم ایده داشـــتند و با 
آمادگـــی کامل و مثل یک جوان ۳۰ ســـاله 

در ایـــن فیلم حضـــور یافتند.«
اودربـــاره رواج ســـاخت پرتره هایـــی از 
چهره هـــای ورزشـــی و دیگـــر عرصه هـــا 

گفت: »به نظرم در ســـده اخیـــر و دوران 
کنونی چهره هـــای بی نظیـــر و بی بدیلی 
داریم کـــه می توانند ســـوژه ده هـــا فیلم 
بشـــوند. شـــاید به این خاطر که پژوهش 
خوبی نشـــده کسی سراغ شـــان نمی رود 
امـــا مـــن خـــودم دغدغـــه ایـــن را دارم تا 
کســـانی که تمام ویژگی های یک قهرمان 
را دارند و دســـت کم در فیلمنامه نویســـی 
قصه هایشـــان جـــذاب اســـت، مطـــرح 
شـــوند و مـــن ایـــن را وظیفـــه هنرمنـــد 

می دانـــم کـــه به سراغ شـــان بـــرود.«
پناهی همچنین درباره همراهی خانواده 
پرویز دهـــداری با فیلم »پرویـــز خان« در 
جریـــان تولید بیـــان کرد: »خانم شـــیدا 
دهداری دختر ایشـــان در طول کار و ایام 
پیش تولیـــد همـــراه تیـــم بودنـــد و همه 

جوره ما را همراهـــی کردند.«

به بهانه »تابستان همان سال« جدیدترین ساخته سینمایی محمود کلاری

ستاره فیلمبردارها

محدثه 
واعظی پور
روزنامه نگار

سهیل موفق از تجربه کارگردانی »نوروز« به »ایران« گفت

با مشاهده اشتیاق کودکان به بابانوئل و غربت نوروز مصمم به ساخت فیلم شدم

دربارهجشنباستانینوروزکمکاریکردهایم
نسخه های خارجی فیلم های 

کودک هستند. چه تدابیری در 
نظر گرفتید که این مقایسه برای 

فیلم شما شکل نگیرد؟ 
پرداختـــن بـــه آیین نـــوروز، بیـــش از یک 
دغدغـــه شـــخصی، یـــک الـــزام ملـــی و 
فرهنگی بســـیار حیاتی اســـت؛ چـــرا باید 
هـــر ســـال فیلم هـــای باکیفیـــت دربـــاره 
کریســـمس وجـــود داشـــته باشـــد اما ما 
در تمـــام ایـــن ســـال ها حتـــی یـــک فیلم 
درباره نوروز نداشته باشـــیم. فیلمسازان 
فیلم های کریسمسی و البته کمپانی های 
ســـرمایه گذار بـــه وظیفه خود به درســـتی 
عمـــل می کننـــد، جـــای ســـؤال دارد کـــه 
چرا ما بـــه وظیفه خود عمـــل نمی کنیم؟ 
نکتـــه تأســـف آور اینکه به دلیـــل کم کاری 
ما، ســـال گذشـــته کمپانی دیزنی قطعاً با 
درک اهمیت بین المللـــی آیین نوروز، یک 
کلیپ متفاوت درباره این موضوع ساخت 
کـــه بـــا ذوق زدگـــی عجیـــب رســـانه های 
داخلـــی نیـــز همـــراه شـــد؛ حتـــی همان 
ســـال گذشـــته نیز هیچ کس این ســـؤال 
را نپرســـید که چرا خود مـــا آنقدر در تولید 
محتـــوا درباره آییـــن نـــوروز ضعیف عمل 
کرده ایم. بنابراین اگر بتوانیم در سینمای 
ایران کارهایی باکیفیت فوق الذکر تولید و 
به اکران موفق در داخل و خارج از کشـــور 
عمل کنیـــم خالـــی از لطف نیســـت و  در 
نـــوع خود فرهنگســـازی معکـــوس اتفاق 
می افتد و مـــا قادر خواهیـــم بود فرهنگ 
غنی و تمـــدن نامی خـــود را وارد گفتمان 

بین المللـــی کنیم. 
 حضور آثار ویژه کودکان و 

نوجوانان در جشنواره فجر را 
چگونه ارزیابی می کنید؟ آیا 

اتفاق مثبتی است؟ 
 مـــن سال هاســـت چـــه در تلویزیون و 
چه در ســـینما برای مخاطـــب خانواده 
تولید محتـــوا کردم و طبیعی اســـت که 
تلاش کنم پـــس از اقبال در جشـــنواره 
بـــا  نوجـــوان  و  کـــودک  بین المللـــی 
فیلم های »شـــکلاتی« و »پاســـتاریونی«، 
حالا با نـــوروز به جشـــنواره فجـــر بیایم 
به ایـــن امید کـــه همه متوجـــه اهمیت 
فراوان و حیاتـــی آثار مربـــوط به کودک 
و خانواده شـــوند. خاطرنشـــان می کنم 
کـــه اصولاً هر اثـــری با کیفیـــت مطلوب 
در هـــر جشـــنواره ای می توانـــد فرصـــت 
حضـــور داشـــته باشـــد. جـــای تجلیل 
فـــراوان از هیـــأت محترم انتخـــاب دارد 
کـــه با این وســـعت نظر امـــکان حضور و 
تنفس فیلـــم مهم و آیینی »نـــوروز« را در 

جشـــنواره فیلم فجر بوجـــود آورد.

شـــده باشـــد، حداقل من به یاد ندارم. 
درباره تعدد آثار با محوریت کریســـمس 
در جهـــان نیز باید خاطرنشـــان کنم که 
ســـازندگان این فیلم ها بـــه وظیفه خود 
عمل می کنند و درک بســـیار درســـتی از 
تأمین خوراک فرهنگی نســـل های آینده 
سرزمین های خودشـــان دارند، اینکه ما 
و متولیان فرهنگی مان، دربـــاره نوروز و 
البتـــه دیگر آیین های باســـتانی مان، کم 
توجه و کم لطف هســـتیم، جای تعجب 
دارد. از همـــه منتقدان و اهالی ســـینما 
استدعا دارم که این فیلم را به مخاطب 
کـــودک الصـــاق نکننـــد، فیلم »نـــوروز« 
اثری صددرصـــد خانوادگی اســـت و هر 
هموطنی که دغدغه زنده نگه داشـــتن 
آیین هـــای باســـتانی مـــا را دارد، موظف 

اســـت از نـــوروز حمایت کند. 
 یکی از مشکلات سینمای 
کودک نبود سرمایه گذاران 

جدی برای ساخت فیلم هایی 
در شأن کودک و نوجوان امروز 

است. چه چاره ای برای این 
اتفاق باید اندیشیده شود؟ 

چرا این مشکل به وجود آمده 
است؟ 

بـــاز هـــم تکـــرار می کنـــم مـــا چیـــزی 
بـــه عنـــوان ســـینمای کـــودک نداریم؛ 
ســـینمایی وجود دارد به عنوان سینمای 
کودک و خانواده و در این سینما مسائلی 
مطـــرح می شـــود که بـــا رویکـــرد کودک 
یا خانـــواده داســـتان هایی بـــا تمرکز بر 
انسجام این نهاد اجتماعی مهم تعریف 
می کنـــد. هـــدف ایـــن گونـــه از ســـینما 
علاوه بر تولید ســـرگرمی، قـــرار گرفتن 
در کنـــار والدیـــن بـــرای تربیـــت نســـل 
آینده اســـت. ایـــن تربیت زمانـــی اتفاق 
می افتـــد که در هـــر اثر نکاتـــی برای تک 
تک اعضـــای یک خانواده وجود داشـــته 
باشـــد. فیلم باکیفیت در ایـــن ژانر باید 
بتواند از لحظـــه ابتدایی تـــا پایانی، کل 
خانـــواده را با خـــود همراه کنـــد. درباره 
مشـــکلات فیلمســـازی در ژانـــر کودک و 
خانواده می توان صحبت های بســـیاری 
کرد؛ ســـاده انگاری این ژانـــر، عدم اقبال 
متولیـــان فرهنگـــی، دلســـوز نبـــودن 
متولیان اکران، اختصاص ســـانس های 
مـــرده به آثـــار تا ســـخت بـــودن جذب 
بخش سرمایه گذاری خصوصی و جلب 
اعتمـــاد آنهـــا. مـــن ســـه فیلـــم در این 
ژانر بـــا ســـرمایه گذار بخـــش خصوصی 
ســـاختم و در تمام این ســـال ها توان و 
موقعیت این را داشـــتم کـــه در ژانرهای 
دیگـــر با آســـودگی بیشـــتر کار کنـــم اما 

سپیده شریعت رضوی
خبرنگار

گفت و گو
»نوروز« جدیدترین ســـاخته ســـهیل 
موفـــق در مقـــام کارگردان اســـت که 
سابقه ســـاخت آثار کودک و نوجوان 
را در کارنامـــه دارد. ایـــن فیلـــم که در 
روزهای پایانی در خانه جشـــنواره به 
نمایـــش در آمد به آیین هـــای ملی از 
جمله عید نـــوروز و رقابـــت اهریمن 
با نماینده عمونوروز در راه رســـیدن بهار پرداخته اســـت. علـــی نصیریان نقش 
اصلـــی این فیلم را بازی می کند. ســـهیل موفـــق از تجربه کارگردانـــی »نوروز« به 

»ایران« گفتـــه که در ادامـــه می خوانید؛

استاد 
نصیریان 
به عنوان 

پیشکسوت 
پرُافتخار و 

ماندگار هنر 
و فرهنگ 

ایران زمین، 
دل در گرو 

آیین های 
باستانی و 

فرهنگی 
این آب و 

خاک دارد. 
ایشان عُمر 

خود را در 
راستای 
اعتلای 

فرهنگ و 
هنر این 

سرزمین 
صرف کرده 

است. 
واقعاً چه 
کسی جز 

او شایسته 
بود تا نقش 

اسطوره ای 
عمو نوروز را 
در این فیلم 

بازی کند؟

آقای 
پورصمیمی 

برای 
تک تک 

دیالوگ ها 
هم ایده 

داشتند و 
با آمادگی 

کامل در این 
فیلم حضور 

یافتند

چقدر 
درباره نوروز 

کم کاری و به 
این جشن 

باستانی، 
قصه ها و 

افسانه های 
ارزشمندی 

که دارد و 
همچنین 

دوازده 
کشور در 

دنیا آن 
را جشن 

می گیرند، 
بی توجهی 
شده است.
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